
Introduction: 

Chairman Mast, ranking member Crow, and committee members; thank you for the opportunity to 

testify before you today.  My name is Michael A. Cizmar, I am a former Infantry Captain in the United 

States Marine Corps, with multiple deployments overseas.   I am also a retired Special Agent of the FBI 

with almost 30 years of working violent crimes and Special Weapons and Tactics, or (SWAT).  After 

retiring from the FBI, I continued to serve my country for the Department of State (DOS) Diplomatic 

Security (DS), Antiterrorism Assistance Program in Afghanistan from 2013 to 2021.   

I represent the non-profit organization RAFIQ FRIENDS OF AGHANS, who, in working with our partners, 

comprise Project Exodus Relief.  RAFIQ founders are the U.S. Antiterrorism Assistance Mentors (ATA), 

comprised of former military, federal, state, and local law enforcement officers. We worked side by side 

our trusted and polygraphed Afghan Security Forces counterparts training and mentoring Afghan Law 

Enforcement personnel in support of the war on terror.  These Afghan men and women came from the 

General Command of Special Police Units (GCPSU), and the Directorate of Public Safety (DPS), who 

fought the terrorist threats daily.   Members from the GCSPSU consisted of police commandos, or 

“Triples”, who were the first responders to any terrorist incident. These same people served as full time 

staff instructors at the Joint Afghan Training Center (JATC).  There were fifty-four Instructors who were 

being paid a monthly stipend by the U.S. Department of State.   

It is a part of my Marine and SWAT Team DNA to never leave ANYONE BEHIND.  (Pause)  

This pain, this stain (Pause)  

on the honor of all the veterans who served their country faithfully during Operation Enduring Freedom 

never goes away, you just can’t let it go…  (Pause) 

We have record of countless acts of hideous violence... (Pause) The execution of a pregnant Afghan 

National Police Officer in front of her husband; the beheading of two 12-year-old boys after the fall of 

Panjshir; the hanging of two members of the National Directorate of Security after they were granted 

amnesty, and the list goes on.  Afghan Security Officers and their families now live day to day under the 

most severe conditions, with the Taliban actively hunting them, they lack the means and necessities to 

care for their families. If the Taliban doesn’t imprison or kill them, a vast majority may die of exposure 

and starvation. And still hoping that America has not forgotten them.  (Pause)  

We shall never forget them, nor shall we give up the fight to bring these loyal allies to safety.   

We have a much larger database of atrocities; we have compiled a chronological list of incidents 

perpetrated specifically against JATC personnel.  The reports are firsthand witness or victim accounts, 

translated by these same people for submission.   

From the fall to the present, Rafiq has had numerous incidents involving members and former students.  

Noorgha Zadran, aka Noor, and his brother Hayatullah were trained as basic snipers at JATC and were 

members of GCPSU CF 333 in Logar province.  Hayatullah became a sniper Instructor Staff at JATC.  Noor 

and his brother Hayatullah were exceptional marksman, and were known and, on the Taliban’s, wanted 

list.  Noor was denied a seat during the evacuation, but his brother Hayatullah was evacuated by the 

British. 



On September 12, 2021, the Taliban found, then shot, and killed Noor in front of his family.    

Shamsuddin Nazari, aka Shams, is a former member of DPS and was my senior sniper instructor at JATC. 

He was arrested by what we believed to be a rogue Taliban, in mid-September 2021, was subjected to 

beatings and torture, and after extorting what they could from him, released on September 23, 2021. In 

fear for his life, and that of his family, Shams packed them up and without documents, made a long multi 

leg escape into Pakistan, later to be evacuated to Spain.   

On January 30, 2023, the Taliban located and arrested Sayed Shah Saidi (SAYED-Shah SI-EEE), a former 

instructor of the JATC Counter Terrorism (CT), Training Section.  Sayed Shah was interrogated and 

tortured for five weeks, at which time the Taliban agreed to release Saidi, extorting him of all he had in 

money and information.   

In September 2023, Ahmad Zubair Noori a former member of the Presidential Protective Service (PPS), 

who we had assisted in getting to Pakistan but for economic reasons returned to Afghanistan, was 

located by the Taliban and hung in front of his wife and two young daughters.  

On October 20, 2023, Fawad Ehsan, Mohammad Hanif Andish, and Mohammad Islam Hasam, all 

former member of JATC, were almost simultaneously arrested around Kabul by Department 07 (GDI).   

All three were held in dungeon like extreme cold environments, blind folded and subjected to extensive 

torture. Beatings included being struck in the legs with a metal pipe, punched, and kicked.  On one 

occasion the Taliban utilized electricity to shock torture Fawad.  Islam was released after four days, 

Andish and Fawad were held for five weeks. Fawad suffered a broken knee, and Andish a broken 

shoulder. To affect their release, all were extorted for money and any money the families could raise, 

cars, houses and in one instance a family friends’ business. 

It is my sincere hope and our prayer that after this committee hears of the atrocities being committed 

by the Taliban against our friends, there will be transformative change made to the current SIV 

requirements and allow a path to immigration for our Afghan Special Operations Counterparts.    

  



Complainant:  SAYED SHAH SAIDI 

Arrest/Incident Date: January 30, 2023 

Arrested by: Taliban Intelligence Team 

Location: Kabul PD - 11 

Collector: Dean Barnhart, Army Special Forces retired, former lead CRT Mentor, JATC.     

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

Reason for Arrest by Taliban intelligence: 

The military of the previous government / teacher and colleague of the American forces in Camp JATC  

The Taliban had surrounded the location of the new Khairkhana project in the 11 district of Kabul, 

Afghanistan, in order to capture me on 30 January.   I was at home, but I didn't go out, they didn't manage 

to get me out of the house, because they weren't sure that I was at home, from 29 January my phono was 

under following of the Taliban DGI from my phono there make sure that I am at home, they entered my 

house around 4:00 pm for my trouble. All the members of the family gathered together around the house 

and two of the guards to monitor them so that they would not have any kind of communication with me, 

and I stood on the snow in my underwear and bare feet until they thoroughly searched the entire house, 

even the neighbor's house, the items they took with them were computers, AR desk, CDs, related to 

military training, passports, and the search continued for about one and a half hours. Later, for the purpose 

of transferring my clothes, they asked me to leave my house and handcuffed me and transferred me to 

the supervision of Kapisa Provincial Intelligence Directorate. The investigation process started at 11:00 

p.m., it was midnight, a person named Maulvi Hadi, the head of intelligence of Kapisa province, entered 

the prison with a number of people, they woke me up and started beating me. During the beating, I asked 

what my crime was, chief The intelligence told me that for 14 years you have been cooperating with 

American advisers and engaged in military training for anti-Taliban officers and he said that you should be 

killed, and the night ended like this. 

 

Day o 

A person named Maulvi Adel, the director of investigation, entered the jail with his colleagues to start, 

and the investigation began. 

 

Charges have been filed 

1 - Connecting with American consultants in the past and present 

2 - Having information sources in Kapisa and Parwan province 

3 - Providing information for the NRF force  

4 - Collaborating with Hasht Sob newspaper 



5 - Introduction of professors and former colleagues who have worked with American consultants  

6 - Weapons and military equipment in hand 

 

After the above accusations, five week of interrogation with various tortures such as sleeplessness, 

physical beatings, beatings with tools, plastic pipes, electric cables, sticks, electrocution, and keeping in a 

cold room and they also made my clothes stained with blood for mental torture and sending them to my 

family members.  

In the course of the interrogations and beatings, I confirmed two of the above topics.  

That I used to communicate with American consultants and currently there is no communication 

between us 

I have weapons and military equipment, such as a weapon (m4), a Glock, equipment and a radio base 

It is worth mentioning that after their research did not give results 

And I had my own reasons, the head of intelligence Maulvi Abid Nam ordered to kill me. They handcuff  

my hands and put a black sack on my head and took me to an unknown place, and again after a few 

hours, they brought me to the same director's house with threats and ugly words.  

Asking about weapons and equipment, I told them that they are available at home 

They give me phone and told me to contact one of the family members who handed over the equipment 

to them 

After completing the tasks, I found out that they were all trying 

To be killed or to be imprisoned 

But the day when I was transferred instead of unknown, with the efforts of some friends and relatives, 

who wanted to free me from the Taliban. 

The Kapisa Taliban wanted to punish me without the knowledge of the Kabul Taliban.  

Also, weapons and equipment were the reason why they didn't kill me 

After a period of 5 weeks, I was released on bail and among the elders, but until now I am wanted by the 

intelligence of Kabul and Kapisa provinces. 

 

 

Sayed Shah Saidi 

  



Complainant: Open Source, and intel from JATC Staff members  

Deceased:  AHMAD ZUBAIR NOORI 

Report date:  September 23, 2021 

Location:  Pagman District, Kabul, Afghanistan 

Collector:  Dean Barnhard, US Army Special Forces Retired, former CRT Lead Instructor, JATC.   

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

 

Dear teacher hope you are fine. Last night Taleban killed this person in the Pagman district in the Kabul 

city. He was member of the PPS. His name was Zabahir .  This news shocked everyone and caused a lot of 

concern in PPS groups. 

In September 2023, Ahmad Zubair Noori a former member of the Presidential Protective Service (PPS), 

who we had assisted in getting to Pakistan but for economic reasons returned to Afghanistan, was 

located by the Taliban and hung in front of his wife and two young daughters.  

  



Complainant:  Mohammad Hanif Andish 

Arrest/Incident Date: October 20, 2023 

Arrested by: Taliban Intelligence Team 

Location: Kabul PD – 4th District 

Collector: Dean Barnhart, Army Special Forces retired, former lead CRT Mentor, JATC.    

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

Reason for Arrest by Taliban intelligence: 

Since the collapse of Afghanistan in August 2021, we made an Afghan team along with our U.S. mentor 
Mr. Dean Barnhurt to help and support our Afghan colleagues left behind in Afghanistan. We passed dark 
days and we put our lives in danger because of helping our colleagues. In last 29 months  

Our team member in Afghanistan:  

Mohammad Hanif Andish 

Ahmad Fawad Ehsan 

Mohammad Islam Hasam 

Edris Panah 

Jawad Ahmad Mujaddi  

Abdullah Ezam 

Atiqullah Azimi  

Ramish Dastgir 

We helped the following people: 

 US citizens  

US Green Card Holders 

Interpreters for Afghan allies. 

Work for Afghan allies. 

The mentioned allies worked shoulder to shoulder with U.S. mentorship and U.S. projects.  

We provided safe houses in Kabul and Mazar for those who were in danger and displaced from the 
poverty of Afghanistan. We helped and supported the following U.S. Projects ATA Anti-Terrorism 
Assistance JATC Joint Afghan Training Center, Exodus, and MCF Afghan Employees.  

We provided Pakistan visas and transport for Afghan allies who were in danger and had emergency 
needs. 



We provided food packages for Afghan allies donated by their US advisors in Kabul, Herat, Parwan, and 
Mazar. 

While we were busy helping our colleagues and the above-mentioned project workers. We were 
followed and recognized by the Taliban intelligence team and finally, the Taliban intelligence team 
arrested me and my two colleagues on Friday 20 October 2023, which was a very dark day in my life, 
They hid my eyes, covered my head with the cover they had and they handcuffed me and carried me in 
their car for more than 9 hours and finally, they took me to a cellar, removed my head cover but not the 
eye cover where the cellar was dark and very cold I spent three hours in this cellar then they took me to 
their prison which had 30 rooms so I spent 53 dark days alone in this prison room.  

Arrested day. 

Arrest day, when they arrested me they tortured me and hitboxes my face especially my left eye injured 
and my lips were bleeding but they did not care they took my laptop from the desk where it was in my 
living room, and they asked me about my smartphone, I gave them my wife's smartphone, which had 
nothing on it, so luckily they couldn't find my official smartphone, which had my emails and other 
documents related to my colleagues, family information sheets, Donation list, Safe houses fund reports, 
and other important docs what I sent to my U.S Mentorship. When they were taking me to their car my 
small son who is four years old was loudly crying to not take my father with you but they did not care at 
all they hid my eyes, covered my head handcuffed me, and took me to their car to the prison side.  

The Taliban prison days. 

On day one, they covered my eyes and handcuffed me, took me to their investigation room, turned on 
my laptop opened the safe House Excel sheet which was saved on my desktop, and asked me questions 
about the members of the safe house. I told them most of our safe house members moved to Pakistan 
and Iran countries, and then they asked me about the food package we provided the people received the 
food packages and asked about the location of their house I told them as they were my colleagues and 
they are jobless their immediate family who live at the U.S. they are ordered food package and we 
provided to them. Then they said we do our research if we find you lying or you working for the CIA, U.S. 
citizens, NRF, or any other group then we get our decision.  

On the day fifth, they covered my eyes and handcuffed me, took me to their investigation room, where it 
looked like he was another investigator from the Taliban. He asked me all about safe houses and their 
location, food packages, and the locations we provided. I answered him that I only knew one safe house 
location who had already moved to Pakistan but the other safe house was not known to me Edris Panah 
as he rented the safe house he knows the other safe house location and he is in contact with safe house 
members and about the food packages I answered him that we never provided food packages through to 
their exact house we always provided food packages and transported their package on the main street 
on to their houses this is why I don't know about their houses.  

On the day sixth, they covered my eyes and handcuffed me, took me to their investigation room, where 
it looked like he was another investigator from the Taliban. He asked me for my full name or any other 
name if I called for it. I told him my full name and I told him I have no other name mostly I am called 
Andish. He had a white paper and he wrote my full name and the date I was arrested by their team, He 
asked me how old I was, and I answered I was 38 years old then he said tell me everything about your 
education and your working background since you burn. I answered him all about my education of more 
than 30 years and my working background of more than 15 years for national and international 
organizations, then he mostly asked questions about my last job with DoS-ATA-JATC-LTE he was telling 
me why you worked for the U.S and other foreigner projects I answered him because of my education 



field and because of my family feeding I worked with the U.S and other organizations. Then he said your 
JATC, Joint Afghan Training Center was one of the important centers that prevented our attacks against 
NATO and the Afghan Government otherwise we would have collapsed Afghanistan 10 years ago. I 
answered him that I never worked as a military officer anywhere I was just a local admin officer. I 
suggested to the investigator that it has been more than six days my family has no information about my 
situation and I don’t know what happened to my family, father, mother, wife, and children so please call 
only one minute I want to talk with my family he said okay we will call but not now. Then they returned 
me to the prison room.  

On the day 8th the prison commander with his two bodyguards and one laptop in his hand came into my 
prison room and played a video asked me what is this video for I told him this was not my computer and 
I had no idea about this video then he and his one bodyguard hits me kicks and asked again tell me what 
is this video I told him I have no idea about this video. Then he and his bodyguards did a very bad 
attitude and used bad words and turned their face to go I told him please I am very sick need medicines 
but they got out from my prison room without any response.  

On the day 16th  

They covered my eyes and handcuffed me, took me to their investigation room, where it looked like 
there were three investigators they started investigating differently than before. they asked me we have 
not searched your house completely so we take you to your house we are doing our search so it is your 
job to be very quiet don't talk with your family just show us everything you have like guns and all IT 
equipment. I answered them I had no guns; there was some IT equipment, but they were useless and 
not working. but the two investigators insulted and tortured me lots with police sticks, kicks, and boxes I 
asked them please I have five kids please I have no idea about the things you are looking for. they asked 
me some names of the guys we passed them food packages, the names of our safe house members, and 
our Local national Instructor names I told them I had no idea about all these names and please I was just 
a computer operator but again they tortured me with their kicks and boxes they said we know you were 
important person of this camp and you were reporting everything of this project to your mentors so tell 
us what is the CIA missions in Afghanistan I answered them please for sure this is the first time I hear CIA 
name form you guys but they said you are lying they tortured me more. I told them please my work 
backgrounds are civil works and it's totally computer work but they said we go to search your house and 
we know what to do.  

On the day 17th.  

It was 11:30 they covered my eyes and handcuffed me, took me to their Parking area. After 10 or 15 
minutes they started their cars and moved me to my house side. On the way, they asked me to call my 
family and tell them now I was coming home so nobody was allowed to use phones when and how long 
we were there. I asked them its more than 17 days since I have not seen my children so when you take 
me to my house can I see and talk with my family they said you can see them where we are standing 
with you don't waste our time just see them all quickly and don't talk with them more just five minutes. 
When they closed my house they just opened my eyes but not the handcuffs I very much asked them if 
my children would be very scared if they saw this handcuff but they said no leave it be in your hands. 
They moved me to the fifth stair where my family was living. I saw more than 30 Talibs divided into each 
stair when we arrived on the fifth stair where my kids were waiting very happy to see their father but 
when they saw me with the handcuffs they were scared and started crying this time one of their 
commanders opened one handcuff and lucked both into my left hand. they got me into my house and 
started their searching they collected all and everything that belonged to my computer operating like 
two small photo sticky notes printers, an external hard drive, five PC internal hard drives, and Memories 



of Cam Coder. My safe house security cameras recorded their moving onto the halls and the stairs I will 
share with you the pictures and they video for your information which are very heartening pictures and 
videos from the Taliban. their searching took more than 90 minutes so when they finished they took me 
back in this time my wife suggested to them that please my husband's clothes are very dirty give him 
two minutes I went to change his clothes they said okay just two minutes so in this time my wife closed 
the door and when I was changing my cloth my wife seen their tortured sign on my left shoulder she 
secretly took pictures of my left shoulder and after a quick cloth change they moved me back to their 
prison side. during moving me back to their prison side, I saw my mother at our safe house first stair she 
had missed me for the last 17 days when my mother saw me she cried in this time my mother felt down 
she fell unconscious because of the status I was facing. my local guard brought a cup of water for my 
mother but the Taliban did not care about it.  When my mother became a little better from unconscious 
after drink water she told to Taliban that my son was working only because of feeding his children so why 
all these please release my son he is innocent. Taliban promised her that we go to release him tomorrow 
but all these promises were lies. They took me back to their prison in a lonely room.  

On the day 19th.  

As always to cover my eyes handcuffed me and took me to their investigation room. before asking any 
questions they tortured me a lot with kicks and boxes after all this they asked me why I formatted my 
hard drives there was nothing on my hard drive I told them they were very old and damaged and not 
working they brought my external hard drive which was secured with the password they asked me to 
enter it is the password I entered its password so luckily it was felt down by my children or maybe by 
themselves Taliban it was not working after entering password too. but again they got upset with me and 
hit me with a chair on my back body I said please this is not my mistake I hit the password so I don't 
know why this is not working. after all this they brought my colleague Ahmad Fawad Ehsan and 
investigated us together they said we recovered Fawad's computer and we found Paktia Sha-e-kot videos 
it seemed to us was a CIA mission. again Taliban asked what are the CIA missions in Afghanistan I said 
this video was sent to our mentor Mr. Dean Burnhart so we were working for our Mentor Dean Burnhart 
and we know Dean Burnhart was our Camp training advisor he just passed this video to Hollywood to 
collect some donations for our colleagues whom are jobless need at least have package. they said we 
want you guys to help us to find your colleagues especially those who still have contact with their 
advisors and those Local National Instructors not returned their M4, Glack, and their security gear I said 
as you guys arrested me they are no longer here they all escaped. They took me back to my lonely prison 
room.  

On the day 23th  

As always they covered my eyes and handcuffed me. they took me to their investigation room they 
brought my small phone and they said to call my family and tell them I would be released soon I called 
my wife and I told her with every hope that I would be released soon then my wife asked when but the 
investigator not confirmed its exact time he said soon then he said cut off your call. Then he asked me to 
call your brother if he helps us find a Local National Instructor this will release you. I called my brother 
and asked him if he knew any LNI locations he said just know our two LNI locations who are Edris Saraj 
and Rafiullah so they took my phone to get in contact with my brother if he helps them find the two 
mentioned LNIs' names. They returned me to my lonely prison room.  

On the day 30th  

They covered my eyes and handcuffed me. took me to their investigation room they said your brother is 
not able to find us the two LNIs' he named we going to release you call your brother now and ask him to 



prepare the grant documents like the grant form, our two house original government documents and 
one supermarket government original document so called my brother and asked him to prepare the 
mentioned grant documents he said all these documents are available by tomorrow morning after all 
these granting documents Taliban said before releasing you we take you to your colleagues see if you 
helps us find one or more of your colleagues will be more benefits for you I told them I know one LNI 
location he is Colonel Abdul Qayoum Habibi. They returned me to my lonely prison room.  

On the day 31st  

They covered my eyes and handcuffed me they took me to Colonel Abdul Qayoum's location. when 
closed to his exact location they opened my eyes we searched all over there his location so luckily he was 
not over they said why you don't know where is his house I told them I just some time to transport him 
here not to his house but they said if you find you know his house but you not helping us to find him we 
will easily kill you in this time they hit me boxes inside their car. I told them please for sure I don't know 
his house I just know this was his location. They three times used U-turn and searched over there if he 
would be there so luckily he wasn't seen there. Then they returned me to my lonely prison room.   

On the day 50th  

They covered my eyes and handcuffed me. They took me to their investigation room they said we are in 
contact with your brother your grant documents are prepared by your brother we are going to release 
you but we want you to meet other members of our Afghan staff of the DoS-ATA-JATC Project or if I use 
the bad word against their Department or their government Emarat or if I would not be able to meet 
other members of our Afghan staff they said that they will return me to their jail. They said they could 
easily put in jail those who grant me and they have the grant original documents in their department. 
They returned me to my lonely prison room.  

On the day 53rd.  

They covered my eyes and handcuffed me. Took me to their investigation room. They filled out a release 
form then they recorded my video they wanted me to say which I said in the video that we were helping 
Afghan former security and Local staff by passing food packages, Safe houses, and Donations and filmed 
the Paktia Sha-e-kot Takor Ghar and sending the video and its fund report to my U.S Mentor.   

As they were in contact with my brother one of their arresting team members who was a key person of 
the arresting team and was the one who moved me to my house on the day 17th I have his picture 
recorded by my safe house security camera I will share his picture for your information so he wants 
money from my brother so when he received %50 of the money from my brother then he released me. 
On the next day 12/Dec/2023, he received %100 of the money $3000 from my brother.    

Released Date 11/Dec/2023 

Released Time 19:00 

On the date 23/Dec/2023, my father wanted me to escape from Afghanistan and he said I did not care 
about what I passed my two houses and original documents and I would give the houses and the car 
which is a Toyota Corolla Model 2018 to the Taliban. He said all I want you to escape from Afghanistan 
and go to Pakistan. Then on 24/Dec/2023 I escaped from Afghanistan and moved to Pakistan. I am living 
in Pakistan now. 

Now although, all Afghan refugees in Pakistan are facing the horror of forced displacement, our valid 
visas will expire in the next 30 days and I am very concerned about returning to Afghanistan.   



However, I am still under the pressure of the dark days of Taliban prison, and still my parents, my brother 
and his family, and my friend who passed his supermarket's original license as a grant for the Taliban 
department. They all left behind in Kabul Afghanistan. As they are following and searching for me to 
meet other members of our Afghan staff of the Dos-ATA-JATC project. 

My SIV case is transferred to Islamabad it is in the interview stage and my expedite is accepted. I am 
waiting for the SIV department here in Islamabad for an interview appointment.  

Mohammad Hanif Andish 

Former Admin Support Specialist  

DoS-ATA-JATC-IDP Coordinator 

WhatsApp & Signal number: +923189503694  

Email address: hanif.andish2000@gmail.com  

 

 

 

 

  

mailto:hanif.andish2000@gmail.com


Complainant:  MOHAMMAD ISLAM HASAM 

Arrest/Incident Date: October 20, 2023 

Arrested by: Taliban Intelligence Team 

Location: Kabul PD - 17 

Collector: Dean Barnhart, Army Special Forces retired, former lead CRT Mentor, JATC.    

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

Reason for Arrest by Taliban intelligence: 

After the fall of the government on August 15, a group was organized in Signal for coordination and the 

process of transferring the Afghans. This group was supported and funded by Exodus and Rafiq, headed 

by American consultants. It had more than a hundred primary applicants, and almost 500 members. 

because of the leadership of the people, there was a large group of people in our leadership group, there 

were five members, one American, professor, Dean Phillip Barnhart was the team leader, and four 

Afghans. 

1 _ Edris Panah  

2_ Mohammad Islam Hasam  

3_ Mohammad Hanif Andish  

4_ Ahmad Fawad Ehsan 

The activities and tasks of the above team were as follows: coordinating the transfer of Afghans outside 

of Afghanistan, delivering Food Package to deserving families, counseling group members, distributing 

food packages, and preparing safe houses for former military personnel and civil society of several 

families who Having a green card, in coordination with the consultants, we transferred from Afghanistan 

to the United States, and we transferred several families to Pakistan and The SIV Member to USA, and a 

monthly amount of 100 US dollars per person in cash was provided by the consultants for the families of 

former soldiers and civil society who Being a member of the group, we used to distribute safe houses for 

more than 18 families. Every month, all their problems were solved by the above team. We did the same 

work continuously for more than two years. Five prominent members of our team were arrested by the 

Taliban one after another On October 28, at 11:20 in the morning, I was sitting in the food package 

distribution shop, when a person entered, asked for food items, but did not buy anything. Buy our home 

essentials here After a minute, four tall people entered the shop, their faces covered with handkerchiefs, 

they said that you are Muhammad Islam, I said yes, who are you?  they said that we work for DGI and 

they said that your last name is Hasam, you are from Parwan Province, all the information about you I 

have to say later. 

Take my mobiles and say, get out of the shop so that no one suspects, let's go in the car. We have a few 

questions for you We leave you again, when we got in the car, The told me that I understand everything 

about you 

They told me that you distribute food packages to suspicious people 



You have 15 safe house 

You pay money for people  

You are in contact with foreigners 

He said again that Hanif Andish is your friend, I said yes, he said Fawad Bamiani is your friend, I said yes,  

he said Edris Panah is your friend, I said yes Where is Edris Panah? I told him that Edris Panah has been in 

Pakistan for a year. They threatened me and with ugly words, he told me to tell the truth, otherwise 

there will be problems for you. I said that I am telling the truth. He Said You're lying, we'll take you, the 

management here can't be investigated inside the car. Later, they put me down from one car and picked 

me up in another car. They told me that there were three people from the Taliban. They tied my eyes 

tightly. You are not allowed to move, The put my head down and tell you not to raise your head again, I 

will slap you. 

Unfortunately, on the same day, my nephew named Fardin was also with me They also caught him apart 

from me the put in another room, they locked him up, and every four hours later, the asked repeated 

questions about how you are related to Muhammad Islam, do you help him in his work.  

Fardin answered him, Mohammad Islam is my uncle, only today I came with him because we were 

buying for house food other days I was not with him. 

The ware asked what was your uncle doing in the past, and he said that he was in the D10 officer        

who is the taxi driver at the moment. In addition to my other work, I used to drive a taxi with my 

personal car in order to earn enough money for my life and my family. The same questions have been 

asked repeatedly by Talabin, and my nephew Fardin has repeatedly given an answer to them.  

The car was in motion for 45 minutes, after that it entered a mansion, they took me into a room where 

there was no one else, I think it was mostly a two-story repair, because on the second day, I was there 

for almost 5 hours, then again 4 people took me to the first place and asked me to start the investigation. 

My cell phones were turned on in front of them. Anyone who called me would turn on the loudspeaker 

and tell me who they were talking to. You do, no, they should understand that you are arrested by the 

intelligence. During the investigation, they told me who you are transferring the food packages to. I said 

that this is an online business. Anyone who applies, I will transfer them in exchange for money. I work in 

order to earn money and move on with my life. After my answer, they started beating me with punches 

and kicks. You work for foreigners, Westerners, and America. 

During the investigation, I reasoned with them very regularly and answered many of their questions 

logically. They accused me of being a spy. I completely denied it. I said, "If you have any proof that shows 

that I am in contact with a foreigner, I am ready for any kind of punishment you give." I was ready. I was 

sure that the Taliban didn't have any kind of evidence from me, because I respected the immunity issues 

when communicating with foreigners, and the phone that belonged to the groups and I communicated 

with foreigners was separate, and I never carried it outside with me in a safe place. I kept it out of the 

reach of others. 

I said to the Taliban, if you take me to any authority and authority, my words are the same, you have no 

proof, you have caught me because of business and to get money, and that's it. Court of justice, I said, 

my friend named Edris Panah is currently coordinating everything with foreigners in Pakistan. I am in 



contact with him. When did you get them? They said, "We know for sure that you have 15 safe houses in 

Kabul. During this investigation, several of my friends and comrades call me they told me. Talk to them as 

if you were at home, not in the hands of the Taliban. 

Because the Taliban were threatening me, another friend named Reza Roshan, who lived in house 

number 107, called me and asked me to pay the house rent. 

I told him that I am at home and I will call you later. I hung up the phone. The Taliban  beat me a lot, why 

didn't you talk properly? 

The Taliban asked what position you are in. The Americans take you to America, while there are many 

other people who do not take them. 

I said, "Why is it difficult to go to America? I am a former government soldier. I was in the training 

department of Watan Camp for ten years. For another four years, I worked in the administrative 

department of the headquarters of the D10 Presidency. I worked for one year as a plan manager for the 

D10 presidency. I have a bachelor's degree in law I know English and I know computers. I worked with 

American consultants for ten years. I have a case, but no progress has been made. I have not received a 

case number I have been waiting for years. We have been unemployed in Kabul. I am driving a taxi.  

The Taliban asked where are the weapons and the government motor you had? 

I said that I had left my weapon and car in the D10 presidency on the day of the fall of the government 

and I do not have anything of the government in front of me. You can ask the D10 officials of the 

presidency to be sure. 

After this answer, I was beaten and tortured, and at the same time, my phone ranging  

I saw that Reza is calling one of the Taliban say that he is the previous person, talk to him very easily and 

calmly 

Reza said Bring the money for the house owner, because the owner of the house is fighting with me 

today. If we don't pay the rent, I told him that I am at my place and I will call you again.  

The Taliban tortured me again. Who are you you paying the rent house for Reza's house? You must be in 

charge of safe houses. I said no, no, you are wrong. You know what a safe house is. You know the 

definition of a safe house for them. I defined safe. There is no safe house at all, but Reza is a very strange 

and unemployed person. From abroad, Reza's friend, who also becomes my friend, He Send rents their 

house to me out of humanitarianism, and I make it available to Reza because Reza cannot pay rent.  

They said to ask for Reza to come in Kabul Airport square and pay the Rent for him  

We want to see Reza how he is 

I did not accept that they severely tortured and beat me 

He said that Reza called and told him to come to Kabul airport Square and pay the Rent for him  

Force me to do this 

Reza called for the third time 



I told Reza to come to the Kabul Airport Square and I will give you the rent . Within half an hour, Reza 

came to the Kabul airport Square, called me, and told me he is exact address. I went to and handed over 

the money to him. 

Again, the Taliban put me in the car and closed my eyes and hands 

I think that the other Taliban team was in the area and arrested Reza. I don't have information about 

what happened to Reza 

We come back and Taliban told me Tell me about the food packages again  

I said what should I say, he said how you get their money 

I said that the site is a business, people apply and money is collected in the account  

As much as the sales are, the money will be transferred to me 

If this people who receive the food packages are from the ISIS group and are members of the resistance 

front  

I said that I personally hate ISIS. It is not true. If it was ISIS or the resistance, prove it. I am ready to hang 

myself. Their friends send food parcels through the website and I prepare and deliver them for them in 

exchange for money. The Taliban said that without American content, you must be a spy. I said that I do 

such things. I think there are two reasons 

1 My family and I went to go America. 

2 Earning money to support my family for daily living. 

After every question, they beat me, opened my phone, WhatsApp and email signal, and checked my 

phone memory. 

Fortunately, they could not find any kind of evidence from my phone my phone was clear.  

At the same time, another friend of me and our Team Member , Edris Panah, who was being searched 

for by the Taliban intelligence, sent a WhatsApp message on my phone and said  

Islam, where are you? 

The Taliban said, say, I am at home 

I said so 

Again, Edris Panah sent me a message to Hide himself as soon as possible, go to a safe place, because 

Fawad and Hanifa ndish were caught by the Taliban this morning. Later, from Edris Panah's messages, I 

knew that the situation was different. The Taliban had arrested all of us.  

The Taliban put me under a lot of pressure. What are you doing to come up with such reports? 

I said that Edris Panah is My old friend 

I am currently in your custody 



Edris Panah sent me a picture of the car and the Taliban who took Andish on WhatsApp. When I saw the 

pictures of the Taliban, The beat me up and said how Edris find our photo tell me how you received the 

photos. 

Edris said that these photos were taken by brother Andish from the area when Andish was in trouble 

They asked me again how many people and numbers are suspicious in your phono  

The Taliban said call these numbers and chat with them 

The first Number was Atiq  

Atiq was a person who lived in one of our houses, 112. I paid the rent of Atiq's house monthly.  

Call Atiq and where is he I call Atiq. I asked Atiq where you are. 

He said I am home 

I hung up the phone 

Later, the came and told me to call Atiq and told Atiq to come in front of Shinuzadeh Hospital, where I 

used to hand over the house rent to him. 

Atiq came in front of the hospital and the Taliban arrested Atiq 

Then I called another number called Asif Degar and called another number called Sakhi Abdullah, that 

number was from my brother. 

Later, the Taliban asked which department you were a professor for ten years and which departments 

you taught 

I told them the protection department, the SD department, the advanced departments, the research 

department, they told me to show us your lectures, show us all the study materials, I said that I don't 

have any study materials, I lost them all when the government failed. Because of your fear, I set 

everything on fire and they beat me and harassed me. 

They said again, you are a good person, you are a teacher, if we aske you to come and teach us, you will 

teach the Taliban  

I said, "Unfortunately, I haven't had any teaching materials for 3 years, I haven't taught. It's very difficult 

for me to do such a thing." 

Asking me how our Investigation was  

I said I can't say anything 

I knew they wanted to know if I really taught in the investigation department and if I knew anything  

I told them that the investigation should be done in such a way that there should be no beating or 

torture 

One person should be asking and one person note should note down the statements, but you are 

investigating with six people at the same time. 



I said that in the investigation, one person asks questions and the second person remembers that 6 of 

you asked questions. It is very difficult for the suspect to answer the questions of 6 people at the same 

time. 

In order to impress the suspect, organize the file and write its name on the back. In order to impress the 

suspect, I told them several methods of investigation. 

Again Taliban ask who will pay you and how will you receive The money?  

I told Edris Panah send it to me, and there is Corolla cars bring to me, sometimes money is transferred at 

the money exchange. 

The Taliban said that our information shows that a huge amount of 20,000 dollars will come to you. I said 

no. One or two months later, the amount of 1,500 to 3,000 dollars will flow from which I will buy food 

packages and some amount will be paid for house rent. 

After a period of three days and nights, on the third night, The release me as a guarantee. 

 Can you guarantee for us ? 

I said what kind of guarantee? 

  the house Paper, the land, the flat  

I said that I have no personal property 

The Sayed that if you cannot guarantee, you will stay with us indefinitely and I will transfer you to 

another place, which is far more difficult than here. 

I finally had to 

A house that was left to us as an inheritance from my father, I give it to the Taliban as a guarantee. After 

three days and three nights had passed, on 09/30/2023, at ten o'clock at night, they brought me to my 

house in a car, and they took the house. They took me and told me to stay inside Afghanistan, not to 

make any kind of contact with foreigners, they took a written commitment and a video from me, 

emphasizing that if you do such things again, they will put you in jail and kill you, and they said that your 

phone numbers should be on and I am really tired, sick and mentally stressed, I don't know what to do 

now 

This was the story of my predicament, I told it briefly. 

 

 

Best Regret 

Mohammad Islam Hasam 

 

  



Complainant:  HAYATULLAH ZADRAN, and open-source information 

Victim:  NOOR AGHA 

Arrest/Incident Date: On or around September 12, 2021 

Arrested by:  Taliban  

Location: Kabul  

Collector: Michael A, Cizmar, SA FBI, Retired, former Sniper Lead Instructor, JATC.   

 

Noorgha Zadran, aka Noor, and his brother Hayatullah were trained as basic snipers at JATC and were 

members of GCPSU CF 333 in Logar province.  Hayatullah became a sniper Instructor Staff at JATC.  Noor 

and his brother Hayatullah were exceptional marksman, and were known and, on the Taliban’s, wanted 

list.  Noor was denied a seat during the evacuation, but his brother Hayatullah was evacuated by the 

British. 

 

 

https://youtu.be/thwYt4T39gY?si=tIrjU7uVMt5MGDDL 

 

Afghan sniper who worked with UK 

special forces 'was shot dead by the 

Taliban after being told there was no 

room for him and his family on RAF 

flight out of Kabul' 

 
An Afghan sniper who worked with UK special forces 'was shot dead by the Taliban after 

being told there was no room for him and his family on RAF flight out of Kabul'. 
Noor, 29, had been a member of a British-trained Afghan unit known as CF333, but was 
not rescued in the airlift from Kabul airport that followed the Taliban takeover. 

His brother Shakar Chi, 36, who also worked alongside UK special forces and made it to 
the UK, told the The Times that Noor had waited for days for a rescue flight out of Kabul 

but was eventually turned away as he didn't hold a UK passport. 
 

https://youtu.be/thwYt4T39gY?si=tIrjU7uVMt5MGDDL
https://www.dailymail.co.uk/news/the-taliban/index.html
https://www.thetimes.co.uk/article/afghan-sniper-murdered-after-being-told-no-room-on-raf-flight-from-kabul-q25z7jfhd


Noor's brother Shakar, who uses a pseudonym, boarded a flight on August 27 and was promised 
by a member of the British army that Noor and his family would also be on a flight 'within 24 
hours'. 

However, the next day on August 28, the day the last evacuation flights departed from Kabul 

airport, Shakar spoke to his brother over the phone who revealed that he hadn't got a seat as 

there was 'no capacity'. 

Shakar said that Noor told him that he had been 'kicked out' of the Baron hotel, which was 
being used by British diplomats and military to process those eligible to fly to the UK. 

Noor said over the phone that a British soldier had said: 'There’s so many people here 

with a red [British] passport. We can’t take any more people on the flight. We don’t have 
any capacity.  

'That’s why they kicked me out,' he said. 

Fifteen days later, Noor was traced to his sister’s home on the edge of the Afghan capital 
Kabul and murdered by the Taliban. 

He was shot three times in the chest and again as he lay on the ground by two gunmen. 

Noor is said to have been shot dead while his wife and five children, all under the age of 

nine – the youngest just ten days old – were at the entrance of the house.  

A Ministry Of Defence spokesperson said: 'We recognise the situation during Operation 
Pitting was incredibly difficult for all involved, and UK personnel worked in a fast-moving 

and complex situation to evacuate thousands of people in Kabul.'  

The MOD added that they do not have a record of an application in this case, and it is 

understood that Noor did not officially apply to come to Britain under the government’s 
Afghan Relocation and Assistance Policy (ARAP) scheme. 

The murder prompted shock and anger from members of the British military, with former 

Colonel Ash Alexander-Cooper, OBE, a commander of specialist operations with the 
SAS, writing in a tweet: ‘For those leaders still unsure, this is not a game, ‘N’ was 

executed by the Taliban in cold blood just a few hours ago. His crime? Years of loyal and 
professional service, mentored by British units. 

‘There is no amnesty. Abandoned by us, this murder will not be the last.’  

‘This is the reality of the “new” Taliban,’ Mr Alexander-Cooper said. ‘Talk of inclusivity, 
diversity and amnesty is a joke and some are falling for it. Wake up.’ 

The murder was one in a series of revenge killings by the Taliban who have gone from 
house-to-house hunting those who worked with Western forces.   



 

 

 

 
  



Complainant:   Shamsuddin Nazari, Major DPS, and JATC Master Sniper Instructor 

Arrest/Incident date:  September 23, 2021 

Location:  Kabul, Afghanistan 

Collector:  Michael A. Cizmar, SA FBI, Retired, former Sniper Lead Instructor, JATC.   

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

Dear Mike, 

Below are the challenges when the Taliban arrested me. 

I sold all my belongings and stayed at a friend’s house for 3 days. At the same time, the Taliban came to 

my friend’s house and arrested me.  Then they moved me to an unknown place, and were going to kill 

me. At this time one of the Taliban asked me what do you have at home from your security job. I told 

him I have one Glock which is at home now, and then they decided to move me back to my home, and  I 

passed them the Glock.  The Taliban still searched all my house and found nothing, They were trying to 

take me back, but when my children started crying more they left me at me home, but they said they will 

come back.  

After all these serious situations that happened in front of my family, this scared me, and my family was 

worried of what would happen to me, so I decided to go to a safe place, and I moved to my cousin's 

house, and I was there for four nights. At this time, my brother-in-law heard about the Taliban arrest that 

happened to me. He called me and promised me that he would try his best to get me a Spain Visa and he 

asked me to go to Pakistan as soon as I could, and in time I received a call from our previous house's 

local guard and he said that Taliban came back to find me on its next day and luckily I moved from there 

to my cousin house and as the situation was serious I rented a car and started going to Pakistan so we 

arrived in Spin Boldak.    

We stayed at the border for 6 nights and we rented a room at the border hotel in this last 6 nights. But 

the border did not open. From there we moved to Kandahar. We arrived in the morning at 3 am.  And 

there we stayed for 4 nights on the Nimroz province border again, in exchange for 250,000 Afghanis to 

take us to Quetta. On the way, we saw a lot of hardships and were scared for our safety.  After 2 days in 

the desert and Pebble Mountains, we crossed one checkpoint on the way close to Quetta by paying 

50,000 rupees to the police and finally, we arrived in Quetta Pakistan. We stayed in Quetta one night. 

Then I found a person. He said that in exchange for 70000 rupees, I would take you to Islamabad. On the 

way to Islamabad, we passed 10 police and the army.  checkpoints. And 6 checkpoints were difficult. We 

rode in a truck until we crossed the one important checkpoint. And we were in the truck for 3 hours. And 

then we got in another car. And after 25 hours we reached Islamabad.  

When we arrived at the hotel, we were asked for a passport. But we did not have a passport but by 

reference of my brother-in-law the hotel owner rented me a room. But unfortunately, as we arrived late 

it turned out that the plane, we were assigned to fly on flew 1 day ago, we spent a lot of time more than 

11 days on the way to Pakistan which is why the Spanish flight flew and we have left behind again. Then 

we paid 3,000 rupees a day and 2,000 rupees for food. And we spent more than 55 days in this 

mentioned hotel till we got our Spanish Embassy interview appointment after the interview we took 



more than 30 days then we received an email which was our Spanish visa and after 25 days we had our 

flight to Spain, so after all these last dark days and hard times finally we arrived in Spain.   

  



Complainant:  FAWAD EHSAN 

Arrest/Incident Date: October 20, 2023 

Arrested by: Taliban Intelligence Team 

Location: Kabul PD - 17 

Collector: Michael A, Cizmar, SA FBI, Retired, former Sniper Lead Instructor, JATC.   

Other than minor changes to grammar due to translation, this report remains unaltered, and reflects 

the written statement of events as told by complainant. 

Reason for Arrest by Taliban intelligence: 

Since collapsing of Afghanistan in August 2021. We made a 4-person team along with our respected 

mentor Mr. Dean Barnhart.   We put our life in Danger as you know working and helping these types of 

people in Afghanistan means working inside the fire. 

Our team Member in Afghanistan: 

Edris Panah 

Mohammad Hanif Andish 

Ahmad Fawad Ehsan 

Mohammad Islam Hassam 

We helped the following people: 

US citizens who were citizen of united states and they were left behind in Afghanistan.  

Green Card holders that were left behind in Afghanistan. 

Interpreters and other direct US projects colleagues: people who worked with US forces and other 

projects were left behind we helped them to be evacuate from Afghanistan. Before they evacuate from 

Afghanistan and Pakistan, we distribute cash and food packages for them to feed their families and solve 

their problems. 

Helping Previous Government employees who were in contact with their advisors and mentors: we 

helped Previous government workers and local national instructors who worked shoulder by shoulder 

with US forces and other training projects. We distribute cash and food packages for them to feed their 

families and solve their problems. 

We provide safe houses for people who are in threat. We provided safe houses in Kabul and Mazar for 

MCF, Exodus, Operational Recovery and Rafiq-friend Groups members who were in threat on their living 

houses and areas. 

We provided the Pakistan Visa and Transportation Facilities, for people who in emergency need.  

 



We Distributed the food packages for the people who were need in Kabul, Herat and Mazar Province, 

during of the distribution many times we faced with problems, and it was about to be arrest by Taliban 

but change our way and change our vehicle every time. 

During of these two years Taliban intelligence followed us and recognized us and on Friday morning 20 

October 2023 acted and arrested all three of us from different locations (Ahmad Fawad Ehsan), 

Mohammad Hanif Andish and Islam Hassam, fortunately Edris panah was in Pakistan.  

On October 20 – 2023 on Friday Mohammad Hanif Andish Call Me and Told Me I am Coming and Meet 

You I was Wait to Meet Him at 9:30 AM while I was buying bread with my 4-year son, four Taliban 

intelligence officer arrest me, they want me to leave my son on the street and go with them but I didn’t 

leave my son on the street I took my son to home, TB DGI team went to my house and took my phones 

and my wife phone as well, while my wife was crying, they did not care about that. We left the house, 

and we moved to the known area, asking question start on the way to the prison, they hit my chest by 

box the guy who sit on my left side they covered my eyes until we arrived at the especial prison. All day 

they didn’t give me anything to eat. It was at 8:30 pm one security guy brought food to eat. And said eat 

the food spy of Americans. 

 

In the prison Week One: 

Day one they took me to the investigation room while my eyes were covered, asking different questions 

regarding safe houses, my previous job and duty location. They ask me Why you helped Americans in the 

past and why you are working with them now you are spy of CIA and Americans forces. I told them 

majority of Afghans were working with foreign troops in Afghanistan not only me, but we also didn’t 

work for CIA before collapsed and, we are not working with CIA. They stopped asking and hanged me 

opposite head down legs up for few hours, I have sob and cry, but they left me hanged and left the room. 

After two hour they come back and put me down. Start insulting me profession about what you do and 

show us the people who are in contact with Americans. You guys are spy of Americans and helped 

Americans who killed a lot of our Mujaheddin in the past. After that they took me back to the prison 

room where I was alone. I lost sleep I couldn’t sleep all night; I was thinking about next day torturing.  

Taliban Custody Day-2: while my eyes were covered, they took me to the investigation room. Asking 

questions about Mazar safe house, how many safe houses do you have in Mazar and How many spies are 

living there. I told them our safe houses closed last year in Mazar, and our guys who were in Maza\

 r safe they were not spies and we were waiting for flights to go to Qatar, but unfortunately our 

flights got cancelled and all our guys left Mazar and come back to Kabul. They said what you answered 

that is not convincible for us. Slapped to face. Slapped …….. and continued you lied you know more than 

this. Start slapping again till blood come from my right side of my noise. When blood come, they took me 

back to prison. It was terrible. 

Taliban Custody Day 4:  they took me again on the investigation room. There were different investigators 

although my eyes were covered, I recognized that they are not the same people. Start questions but this 

time there were different questions, you guys are distributing money for previous government 

employees and these guys are working for Americans and implementing US projects in Afghanistan to 

eliminate Taliban government, I told them that is not the case that you mentioned these money came 



before only for families who were jobless, they didn’t have job to feed their families, that was it, there 

were no any projects or programs. Again, they start torturing me, in this time they put the plastic on my 

head to nick squeeze and press the plastic to stop my breathing, I really lost my hope to see my family 

again my breathing stopped for few seconds they open plastic and start beating by pipe on my leg’s 

knees and on my back part of my body. I cried and told them don’t kill me I have family two son and my 

wife please forgive me. They said there is no forgive for you because you helped Americans and also you 

are helping them now as well. 

 

In the prison Week Two: 

On first day of second week again they took me to the investigation room before asking questions they 

insult and beat on my head. in this time their question was different. asking about CIA Programs and 

centers. Investigators said tell me about the CIA guys and their locations because you are helping them 

money food security and provide them safe houses. I told them we are helping people who are in need 

they are not working with CIA, they worked with Americans before collapsed but since collapsed they 

are jobless, and they are waiting to be evacuate from Afghanistan. They start torturing, one guy took my 

hands and another guy took my both legs and hit me on the wall although my eyes were covered, I cried 

and told them please forgive me, my right knee was broken because of the last week of torturing, they 

were insulting and said you guys must be kill because you are spy of Americans helping them, suddenly 

everything went black and I lost consciousness. When I waked up I was in the single prison room, and I 

checked my body my knee had very bad pain and even I wasn’t able to move my right leg. There were no 

medicines to relief the pain. 

Second week – Day 2: before asking questions, they tied me on the chair and start asking questions; 

investigator said tell me the truth otherwise you will be killed today. Can you tell me about people you 

distribute the food package and money?    I told them we distribute the food for them on the public 

areas we don’t deliver food package on their houses. They beat by pipes and kicking my body. The 

investigators left the dark room. Left me alone while I was tied on the chair and hand cuff was into my 

hands. That was terrible the investigation room was dark. I was not able to see even by hands. After 3 -

hour one person opened the room and took me to the prison.  

Second Week- Day-3: asking questions about few names. I think these names are under their want: I 

don’t remember all names only I remember one name: That is the name of (Pir Dill) as investigator said 

he was interpreter with Americans in one the camps in Kabul city. They said think about these names I 

told them I don’t know these names.  

 

In the prison Week Three: 

Third week – Day-1: 

They asked what else you guys to have done without food package, and money distribution and safe 

houses. It was my bad chance they recovered my phone and find out our paktia Shahi-e- kot mission. 

Last year we went shahi-e-kot to provide some pictures and videos for Mitch hill the guy who need for 

anaconda operation that took place on 4 March 2002, on this operation few American soldier has been 



killed by Taliban and Al-Qaida members on the Shahi-e-Kot Mountain Takur Ghar. Investigator said which 

type of report you collected from Takur Ghar. First, I refused I said we went to paktia province for 

sightseeing when he showed the pictures of Takur Ghar. Why you are lying we know you go there.  

I said it was only for a YouTube maker. Who paid for us money and we bring pictures and videos for him. 

Investigator said this is only one of that we find out. You guys did many of these types of activities in 

Afghanistan.  

 

Third week- Day-2: 

Question by investigator: who else was involved on the Shahi-e-kot Takur Ghar mission I said we were 

only four people. they said no. it was an important mission, and it wasn’t for you Tube make it was one 

of CIA mission who needs information to collect from our Mujaheddin locations and strongholds. I said  

no that was not the case. 

They lied down me on the center of room and start beating by the pipe. After the beating I was not able 

to stand and walk because in this time my kidney had pain along with knee and whole my body. I really 

lost my hope to be alive next day or not because their torture made thin my knee was broken. And my 

whole body tortured by pipe, kicking and slapping.   

 

Third week – day-3: 

Investigators take decision to search my house again in order to find more witnesses and documents 

about our works and contacting with our mentors. 

It was 2:00 pm they open the prison where I was there, and one security guy said get ready we will go to 

your house for searching. They covered my head and open near to my area PD-17 area, it was first time I 

saw outside and brightness of sun since I was in the jail, on the other hand I was really serious to see my 

family because I was not sure to see my family again in the future or not. We arrived at 4:00 pm at my 

house they make a security perimeter. And enter to my house start searching. they search each and 

everything in my house. They find only my computer; they couldn’t find anything else we left the house 

and come back to the jail. 

 

 

In the prison Week Four: 

Fourth week- Day-1: last week investigator took my computer password during of the weekend they 

opened my computer and searched and recovered it, they find only few pictures from my work area. and 

the other files were from my personal and university lectures there were some family pictures. 

Investigator said these are not the documents that we need them. Give me CIA members and the list of 

money and food package distribution we need them. I told them we don’t have any connection with CIA. 

and I don’t have list of distribution, as soon as we receive the food package order we delete the personal 

information of the people, because we don’t need to keep other people personal information. In this 



time their torture were really dangers they tortured by electric. I have distance from the dead only few 

seconds God saved me. I Cried and apologized please don’t kill me I have two kids they are small.  

After all that torturing my body find tremble and fever. It was horrible I lost sleep my knee had very bad 

pain even I was not able to go to the rest room. 

 

In the prison: Week Five: 

They conclude all the questions on week five: 

Do you know who has weapon among of the people you are helping them. From the camp instructors 

and from other groups. Give me the list and show me he locations.  

I answered and convinced them that I don’t know who have weapon on their houses.  

Again beat by pipe. Beating by pipe was my daily torture. 

They want me to give list of the people who got weapons from the JATC camp trainings. I told them I 

don’t have the list because everything eliminated before collapsed by Americans in the camp.  

Investigation and Torturing continued till week 6, on week 7. On week 7 they were in contact with my 

brother in order to see one of their informants. They want money from my brother. My brother 

borrowed money and gave to the informant.  

Before releasing us from prison they took videos from us, on this video they want us to tell them that we 

were helping Americans in the past and we are helping them now as well. If anytime we want you to 

come, you should come and answer our questions.  

And also, they want from us to say on the video the activities which we did during of these two years are 

like spying and against Taliban. They kept this video with them. It means we are in the jail because 

Taliban are tracking my phone numbers and they know our residential are and they took sponsorships 

kept some documents including my computer with them: 

My Vehicle document.  

My brother friend business license  

My computer 

Anytime if they want me, they will easily find me. their intelligence team are following me.  

 

 

Ahmad Fawad Ehsan 

 

Date: January 14 - 2024 

 


